

Buletin

Ramadhan 1445/ Mac 2024

ACIS

Memperbetulkan
fahaman
masyarakat,
Ramadan sekadar
bulan puasa



eISSN 2600-8289



9 772 600 8289 1

Islam dan Dialog Antara Agama

Oleh:

Prof. Madya Dr Azarudin Bin Awang

Prof. Madya Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Terengganu

Hisam Satari

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan

Malaysia merupakan sebuah negara majmuk, terdiri daripada pelbagai bangsa, etnik dan kaum dan terdiri daripada pelbagai agama (Muhammad Faris & Nur A'thiroh Masyaa'il, 2018; Khairul Azhar, 2019). Dengan demikian, pendekatan dakwah terbaik bersesuaian dengan masyarakat majmuk di negara ini adalah berpaksikan kepada pendekatan dakwah Rasulullah SAW sebagai pemimpin Kota Madinah yang kita maklumi memiliki kepelbagaian kaum, bangsa dan agama. (Mohd Farid Ravi, 2019). Dakwah adalah usaha untuk mengajak manusia kepada Allah SWT dengan tujuan utamanya mengajak manusia menyembah Allah SWT sekaligus menghakis segala bentuk kesyirikan (Abdul Ghafar & Badlihisam, 2012).

Antara pendekatan dalam usaha menyampaikan dakwah Islam ialah dengan aktiviti dialog, lebih-lebih lagi dalam menangani persepsi negatif dalam kalangan bukan Islam yang mendapat gambaran kurang jelas dan salah faham terhadap Islam. Dialog antara agama ialah proses interaksi yang berlaku antara wakil atau penganut agama yang berbeza untuk bertukar-tukar pandangan, memahami perbezaan agama, dan mencari titik persamaan dalam usaha membina persefahaman yang lebih baik antara masyarakat beragama. Dialog antara agama harus dilihat sebagai kerjasama untuk mencapai persefahaman yang lebih baik dan membina keamanan. Ini boleh merangkumi pelbagai bentuk kerjasama dalam projek sosial, pendidikan atau kemanusiaan. Antara aspek yang wajar dipertimbangkan dalam dialog antara agama ialah keseksamaan bagi setiap agama agar diberi peluang yang sama untuk diwakili dan dihormati. Peserta dialog juga perlu bersedia membuka minda dan hati untuk mendengar pandangan berbeza dengan sikap terbuka.

Dalam aplikasi dialog antara agama, menghormati pegangan agama dan amalan setiap peserta dialog merupakan aspek penting dalam mengekalkan suasana positif. Justeru, tidak ada tempat untuk berlakunya cemuhan, penghinaan, atau penilaian negatif terhadap agama lain. Bagi mengelakkan prasangka dan salah faham yang mungkin timbul akibat kejahilan, peserta dialog perlulah berusaha untuk memahami dengan baik ajaran dan amalan agama lain. Adalah penting untuk menyedari bahawa perbezaan dalam kepercayaan agama adalah bahagian semula jadi dalam kepelbagaian manusia. Justeru, agenda dialog tidak seharusnya bertujuan untuk menyamakan atau memadamkan perbezaan ini, tetapi sebaliknya untuk belajar cara hidup bersama secara aman dengan memahami nilai-nilai orang lain. Namun dalam keadaan tertentu, dialog antara agama juga wajar menyentuh isu sensitif atau kontroversi secara terbuka tetapi dengan penuh hormat. Matlamatnya ialah membantu membuka saluran komunikasi yang lebih baik dalam menyelesaikan perbezaan pandangan.

Pengakhiran dialog antara agama bukan sahaja memperoleh pemahaman yang lebih baik, tetapi juga komitmen bersama untuk bertindak menggalakkan toleransi, keamanan dan keadilan dalam kalangan masyarakat yang pelbagai. Melalui dialog antara agama, masyarakat dapat membina hubungan yang lebih kukuh, mengukuhkan kerjasama silang budaya, dan mengatasi konflik yang mungkin timbul akibat perbezaan agama. Ini membantu mewujudkan dunia yang lebih inklusif, bertolak ansur dan aman untuk semua manusia.

Islam menggalakkan umatnya berdialog dengan penuh kebijaksanaan, pemahaman dan penghormatan terhadap agama lain. Dalam kata lain, Islam mengajar penganutnya supaya menghormati agama lain dan penganutnya. Al-Quran memberikan garis panduan yang jelas dalam hal ini, mengarahkan supaya tidak memaksa orang lain memeluk Islam dan memberikan kebebasan beragama kepada semua individu (lihat surah al-Baqarah ayat 256). Malah, Islam menggalakkan umatnya memahami dengan baik ajaran dan amalan agama lain. Ini memungkinkan untuk mewujudkan dialog yang lebih berkesan dan bermakna, serta mengatasi prasangka dan salah faham yang mungkin timbul akibat kejahilan. Islam mengajar umatnya supaya menghormati perbezaan fahaman dan pandangan antara agama.

Dialog antara agama dalam Islam mesti bertujuan untuk mencapai matlamat bersama untuk mempromosikan keadilan, keamanan dan kemanusiaan. Ini mungkin termasuk kerjasama dalam projek sosial, pendidikan atau kemanusiaan yang memberi manfaat kepada semua masyarakat. Bagi merealisasikan matlamat ini, Islam menitikberatkan kepentingan mengadakan dialog dengan sikap bijaksana, memahami dan menghormati agama lain. Peserta dialog harus mengelakkan sikap yang merendahkan atau memburukkan agama atau kepercayaan orang lain. Melalui dialog agama yang dijalankan dalam semangat kebijaksanaan, persefahaman dan hormat-menghormati, umat Islam dapat memainkan peranan yang membina dalam membina hubungan yang lebih harmoni dan persefahaman antara pelbagai agama dalam masyarakat.

Biarpun dialog antara agama amat dianjurkan dalam Islam, terdapat beberapa batasan yang perlu diambil kira agar dialog itu dibatasi syariat Islam. Antranya ialah mengekalkan nilai Tauhid yakni kepercayaan kepada keesaan Allah, merupakan prinsip utama dalam Islam. Dalam dialog agama, adalah penting untuk tidak mengorbankan prinsip ini atau meragui keesaan Allah. Dalam kata lain, dialog tidak boleh membawa kepada kompromi dalam akidah tauhid. Islam juga

menekankan kepentingan menghormati agama lain dan tidak menghina atau menghina kepercayaan agama lain dalam dialog. Ini termasuk menjaga bahasa yang bersih dan tidak terlibat dalam provokasi atau cemuhan agama lain. Dialog antara agama mestilah berdasarkan kebebasan beragama dan tidak boleh digunakan sebagai alat untuk melakukan penukaran paksa atau tekanan kepada individu untuk memeluk Islam. Dalam pelaksanaan dialog antara agama, umat Islam dinasihatkan supaya mengelakkan pertengkaran yang tidak produktif atau menimbulkan konflik. Tujuan dialog adalah untuk membina persefahaman bersama dan bukan untuk menang atau kalah dalam sesuatu perbalahan. Dalam Islam, penganutnya dituntut untuk menghormati pemimpin agama lain dalam dialog. Dialog antara agama mesti dilakukan dengan penuh kesopanan, penghormatan dan etika yang baik. Ini termasuk mengelakkan penggunaan bahasa yang kasar atau tidak sopan dan mengekalkan sikap menghormati pandangan dan kepercayaan orang lain.

Dengan memberi perhatian kepada batasan ini, dialog antara agama dalam Islam boleh menjadi cara yang berkesan untuk membina persefahaman, toleransi dan kerjasama antara masyarakat beragama dalam masyarakat. Ini adalah bahagian penting dalam prinsip keterangkuman sosial dan keamanan yang dianuti dalam ajaran agama Islam.

Satu perkara yang perlu diambil perhatian kepada mereka yang terlibat dalam dialog ini ialah seseorang perlu mengamalkan konsep dakwah bi al-hal dengan memperteguhkan diri dan terus memperbaiki diri dengan amalan, akhlak dan nilai yang baik, sebelum menjadi contoh ikutan sasaran dakwah. (Zikmal & Noorhaffah, 2019). Daripada Saidatina Aisyah RA, dia berkata: *"Sekumpulan Yahudi telah datang meminta izin untuk bertemu dengan Rasulullah lalu mereka berkata (kepada Rasulullah): As-Samu 'Alaikum (celakalah kamu), perbuatan mereka ini dibalas oleh Aisyah dengan berkata: Bahkan ke atas kamulah kecelakaan dan laknat. Lalu Rasulullah menegur Saidatina Aisyah RA dengan bersabda: Wahai Aisyah, sesungguhnya Allah itu amat suka akan sikap penyantun dalam semua perkara. Aisyah menjawab: Apakah Tuan tidak dengar apa yang mereka ucapkan? (Aku dengar tetapi) aku hanya menjawab: Dan ke atas kamu juga."* (Imam Muslim). Hadis ini menunjukkan kepada kita bagaimana Rasulullah SAW amat berhemah dalam mengendalikan urusan dakwahnya biarpun dengan orang yang membenci dan memusuhi baginda. Rasulullah SAW memenangi hati mereka dengan sentiasa berakhlak baik dan berlemah lembut dalam percakapan baginda (Ahmad Sanusi, 2020).

Semoga jalur dakwah berkonsepkan dialog antara agama dapat mencerahkan segala kekeliruan dan salah faham terhadap Islam.

Rujukan :

- Muhammad Faris, A.F., & Nur A'thiroh Masyaa'il, T. A. (2018). Keberkesanan program dakwah MACMA Kelantan terhadap Muallaf. *Jurnal At-Tahkim*, 8, (25). dlm Norafidah Binti Gordani. 2021. Konsep Da'Wah Bil Hal Melalui Pendekatan Dialog Nabi Muhammad SAW kepada Bukan Muslim. *Jurnal Perspektif* Jil. 12 Bil. 2 (33-39).
- Mohd Farid Ravi, A. (2019). Fiqh dakwah masyarakat majmuk di Malaysia. Kertas Kerja dalam Muzakarah Pakar Kaedah Fiqh Manhaj Malaysia. 26 September 2019 di Dewan Besar Institut Kefahaman Islam Malaysia (IKIM). dlm Norafidah Binti Gordani. 2021. Konsep Da'Wah Bil Hal Melalui Pendekatan Dialog Nabi Muhammad SAW kepada Bukan Muslim. *Jurnal Perspektif* Jil. 12 Bil. 2 (33-39).
- Abdul Ghafar, D., & Badlihisam, M. N. (2012). Cabaran dakwah di Malaysia sebelum dan selepas merdeka. *Jurnal al-Hikmah*, 4, 15-22. dlm Norafidah Binti Gordani. 2021. Konsep Da'Wah Bil Hal Melalui Pendekatan Dialog Nabi Muhammad SAW kepada Bukan Muslim. *Jurnal Perspektif* Jil. 12 Bil. 2 (33-39).
- Zikmal, F., & Noorhaffah, I. (2019). Metodologi dakwah pendakwah terhadap saudara baru (Kajian Di PERKIM Kuala Lumpur). *Persidangan Antarabangsa Tokoh Ulama Melayu Nusantara 2019 ke-3*, Hotel Grand Blue Wave Shah Alam, Selangor, 22 Oktober 2019. dlm Norafidah Binti Gordani. 2021. Konsep Da'Wah Bil Hal Melalui Pendekatan Dialog Nabi Muhammad SAW kepada Bukan Muslim. *Jurnal Perspektif* Jil. 12 Bil. 2 (33-39).
- Ahmad Sanusi, A. (2020). 40 Hadis tentang dakwah dan tarbiah. Bandar Baru Nilai, Negeri Sembilan: UlumHadis Research Centre. dlm Norafidah Binti Gordani. 2021. Konsep Da'Wah Bil Hal Melalui Pendekatan Dialog Nabi Muhammad SAW kepada Bukan Muslim. *Jurnal Perspektif* Jil. 12 Bil. 2 (33-39).